
وزیر فرهنگ  وارشاد اسلامی مطرح کرد

شورای فرهنگ عمومی، پارلمانی با هدف 
اعتلای فرهنگ کشور

هفتصــد و هشــتاد و دومین جلســه شــورای فرهنــگ عمومی صبح 
دیــروز بــا حضــور محمدمهــدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی در سالن جلسات وزارتخانه برگزار شد.
ایــن جلســه در  وزیــر فرهنــگ در  اســماعیلی،    محمدمهــدی 
خصوص »بررســی طرح تحول شــورای فرهنگ عمومی« به عنوان 
یکی از دستورات جلسه ضمن اشاره به جایگاه مهم شورای فرهنگ 
عمومــی گفت: شــورای فرهنگ عمومــی یکی از شــوراهای اقماری 
شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی بــه شــمار مــی رود و در دوره جدید 
همواره به دنبال آن هستیم تا با بهره گرفتن از تمامی ظرفیت های 
موجــود، این شــورا به بهترین شــکل ممکن به اهداف تعیین شــده 

خود دست یابد.
اسماعیلی شــورای فرهنگ عمومی را شورایی فراقوه ای دانست 
و تصریــح کــرد: در ایــن شــورا که شــخصیت های حقیقــی و حقوقی 
با مســئولیت هــای مختلــف فرهنگی حضــور دارند،  می بایســت با 
همــکاری همــه بخش هــا و نهادها، به حل و فصل مســائل مختلف 
فرهنگــی کشــور کمک کنیــم. رئیس شــورای فرهنگ عمومــی، این 
شــورا را پارلمــان فرهنگی با هدف اعتلای فرهنگ کشــور دانســت و 
گفت: فعال شدن این شورا در شهرهای مختلف را باید به فال نیک 
گرفــت و می بایســت از ظرفیت های بــالای نخبــگان و صاحبنظران 
حوزه فرهنگ و هنر شــهرهای مختلف کشــور در این شوراها بهترین 

استفاده  را برد.

ë  قول مســاعد وزیر فرهنگ برای تقویت زیرســاخت های خراســان
جنوبی

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در دیدار اســتاندار خراســان جنوبی 
بــرای تقویــت زیرســاخت های فرهنگــی و هنــری ایــن اســتان قــول 
مســاعد داد. جواد قناعــت در دیدار با محمدمهدی اســماعیلی در 
تهران به ظرفیت های اســتان اشــاره کــرد و به تشــریح فرصت های 

فرهنگی خراسان جنوبی پرداخت. 
اســتاندار خراســان جنوبی با اشــاره بــه ضعف زیرســاخت ها در این 
اســتان اظهار داشــت: کوتاهی های گذشته ســبب بروز این مشکلات 
شده است لذا اصلاح شرایط موجود و تقویت زیرساخت ها ضروری 
اســت. او توجــه بــه نیــروی انســانی، تقویت حــوزه ســخت افزاری و 
تجهیزات و نیز تکمیل پروژه های نیمه تمام را از مطالبات استان در 

حوزه فرهنگی و هنری عنوان کرد. 
وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی نیز ضمــن تأییــد جایــگاه فرهنگی 
خراســان جنوبــی، درخصــوص تقویــت زیرســاخت های فرهنگی و 

هنری استان قول مساعد داد. / ایرنا
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 استادان موسیقی در گفت و گو با »ایران« از وضعیت امروز آموزش موسیقی می گویند

ناامنی کلاس های آموزش موسیقی را تعطیل کرد 

ë  هنر موسیقی بویژه آواز سنتی، شناسنامه
فرهنگی و هنری سرزمین مان است

محمد منتشــری خواننده پیشکســوت 
و  آواز  مــدرس  ایــران،  ســنتی  موســیقی 
ردیــف دان درباره اســتقبال حــال حاضر 
مخاطبــان و علاقه منــدان از شــرکت در 
کلاس هــای حضــوری آموزش موســیقی 
گفــت: »در مــدت زمــان شــیوع کرونــا در 
بــا رعایــت  ایــران، تمامــی کلاس هایــم 
به صــورت  بهداشــتی،  شــیوه نامه های 
حضــوری برگــزار شــد و در حــال حاضــر 
کــه ایــن بیمــاری تقریبــاً فروکــش کــرده، 
خوبــی  رونــق  از  آموزشــی  کلاس هــای 
از  منتشــری  اســت.«محمد  برخــوردار 
شــاگردان زنده یــاد اســماعیل مهرتــاش 
اســت و بیش از 40 سال اســت که میراث 
اســتاد خــود را بــه هنرجویــان موســیقی 
آوازی منتقل می کند. او بر این نظر اســت 
کــه موســیقی آوازی را نمی توان به شــیوه 
آمــوزش آنلایــن تعلیــم داد و در این باره 
افزود: »طی دو ســال گذشته هنرجویان با 
تعداد کمتر به صورت شیفتی در کلاس ها 
حضور پیدا می کردند و آموزش می دیدند 
و بحمــد الله در ایــن مدت زمان مشــکلی 
به وجود نیامد. باید بگویم هنر موســیقی 
بویــژه آواز ســنتی، شناســنامه فرهنگــی و 
هنری ســرزمین ما اســت و در تمامی این 
سال ها سعی من بر این بود، آموخته هایم 
کنم.«ایــن  منتقــل  هنرجویــان  بــه  را 
اســتاد پیشکســوت تأکیــد دارد آمــوزش 
موسیقی باید از سوی استادان و معلمان 
تحصیلکــرده ایــن مکتب صــورت بگیرد 
و در ایــن زمینه بیان داشــت: »متأســفانه 
امــروزه برخــی از فضاهــای آموزشــی بــه 
افراد مبتدی سپرده شده و تدریس  توسط 
آنها انجام می گیرد که بی تردید خروجی 
مطلوبی نخواهد داشــت. بویژه در بخش 
و  صاحبنظــر  افــراد  آوازی،  موســیقی 

کارشــناس کمتر فعالیــت دارنــد. این در 
حالی اســت که موسیقی و اشعار بزرگانی 
همچــون حافظ، ســعدی، فردوســی و... 
شناسنامه مملکت ما هستند و به درستی 
بایــد از آنهــا نگاهــداری شــود. آمــوزش 
موســیقی آوازی به صــورت سینه به ســینه 
منتقــل می شــود و من شــخصاً طــی این 
ســال ها تلاش خود را در این زمینه انجام 
داده ام و امروز صیانت از موســیقی آوازی 
وظیفه نســل جوان اســت.«او درباره بهتر 
شدن فضای آموزشی پیشنهاد دارد رسانه 
ملــی آوازهــای اصیــل ایرانــی را به گوش 
جوانــان برســاند و در ایــن زمینــه گفــت: 
»رســانه ملــی باید آثــار بزرگان موســیقی 
آوازی همچــون بنان، قوامــی، محمودی 
خوانســاری، عبدالوهــاب شــهیدی و... را 
بیشــتر پخش کند تا نســل امروز آشــنایی 
بیشتر و بهتری با آواز اصیل ایرانی داشته 
باشــند و دســتگاه های موســیقی ایرانی را 
بشناســند، امــا متأســفانه کارهایی پخش 
می شــود که موســیقی ایرانی نیست و وام 

گرفته از کارهای غربی است.«
ë  آموزشــگاه های جامعــه  اخیر  اتفاقــات 

موسیقی را به تعطیلی کشانده است

و  آهنگســاز  مــدرس،  کیایــی  میــلاد 
نوازنده پیشکســوت ســنتور نیز در این باره 
افــزود: »دوران وانفســای کرونــا، لطمات 
و  اقتصــادی  جســمی،  روحــی،  بســیار 
و  کــرد  وارد  جبران ناپذیــری  فرهنگــی  
موجب تعطیلی بسیاری از آموزشگاه های 
موسیقی شد تا آنجا که بسیاری از افرادی 
کــه در ایــن حرفــه مشــغول بــه کار بودند 
ترجیح دادند فعالیت کاری خود را تغییر 
بدهند. البته بعد از فروکش کردن تقریبی 
کرونا، اتفاقات ناگواری را در جامعه شاهد 
بودیم و هستیم و این موضوع هم موجب 
شــد، بار دیگر بســیاری از آموزشــگاه های 
موســیقی تعطیــل شــوند. به طــور مثــال 

آموزشگاه موسیقی »میلاد« که مدیریت 
آن را برعهــده دارم و دارای مجــوز درجــه 
یک دائمی اســت، تا پیش از این اتفاقات 
از استقبال خوبی برخوردار بود اما به دلیل 
ناامنــی جامعــه مجبــور شــدم فعالیــت 
آموزشــگاه هایم را فعــلًا متوقــف کنــم تا 
ببینیــم شــرایط بــه چگونــه خواهــد بود. 
متأســفانه در حــال حاضر تقریبــاً تمامی 
دانشــکده های موســیقی تعطیــل اســت 
و ایــن لطمــه بزرگی بــر فضای آموزشــی 

کشورمان خواهد بود.«
او در مورد شــیوه آموزش آنلاین بیان 
داشت: »با این شیوه آموزشی کاملًا بیگانه 
هســتم و نمی توانــم بــا آن ارتبــاط برقرار 
کنم. به اعتقاد مــن نمی توان بخش های 
به صــورت  را  ســاز  آمــوزش  تخصصــی 

آنلاین آموزش داد.«
ایــن نوازنده پیشکســوت در خصوص 
متد هــای آموزشــی هم براین نظر اســت 
که کتاب های آموزشی اندکی به روز رسانی 
شــود و در ادامــه افزود: »الفبــای آموزش 
موسیقی همان چیزی است که از استادان 
گذشته موسیقی به یادگار مانده و سینه به 
ســینه منتقل می شود و باید آموخت و در 
کنار آن امروزه با وجود پیشرفت تکنولوژی 
نیــاز اســت در نوازندگــی، خوانندگــی و... 
هم تحولی ایجاد شــود و حتی لازم است 
مکتب های تازه ای وارد شــود اما قضاوت 
اینکــه این مکتب هــا و نوآوری ها دلپذیر و 
ماندگار باشــد یا خیر بــا گذر زمان معلوم 

خواهد شد.«
در  را  زمانــه  شــرایط  کیایــی  میــلاد 
اســتقبال هنرجویــان بی تأثیر ندانســت و 
در این  خصوص اظهار کرد: »باید امیدوار 
بــود و بــه فــردای روشــن تر و بهتــر امیــد 
داشت و خو ش بین بود. امیدوارم شرایط 
آمــوزش و بخصوص موســیقی که حرف 
اول هنــر را می زند، مســاعد شــود چرا که 

امروزه هنر لازمه زندگی شده است.«
ë  کــــلاس هــــای آنــــــلاین تــــأثیرگذاری

کلاس های حضوری را ندارد

کیوان ســاکت، نوازنده پیشکسوت تار 
و آهنگساز هم درخصوص استقبال حال 
حاضر مخاطبان و علاقه مندان به شرکت 
در کلاس های حضوری آموزش موسیقی 
بیــان داشــت: »علاقه مندی مــردم ایران 
به فرهنگ و هنر سرزمین شــان سابقه ای 
دیرینــه و کهــن داشــته و دارد و همــواره 
این علاقه مندی وجــود دارد. اگر چه بعد 
از فروکــش کــردن کرونا، انتظــار می رفت 
روال کلاس های آموزشــی مانند دو ســال 
قبل و پیش از آغاز همه گیری این بیماری 
باشد اما رخدادهایی که هر روز در جامعه 
شــاهد آن هســتیم، تغییراتــی در رونــد 
ایــن برنامه ها به وجــود آورده و جامعه را 

ملتهب کرده اســت. از ســوی دیگــر تورم 
لجام گســیخته و کــم شــدن تــوان مالــی 
مــردم هم بی تأثیــر در این مســأله نبوده 
و بــه همین ســبب حتی علاقه منــدان به 
موســیقی هم کمتر به سمت برنامه های 
فرهنگی و آموزشی روی می آورند. اگرچه 
باید بگویم متأسفانه شرایط این روزهای 
ایــران، موجب شــده مــردم دغدغه های 
دیگری پیــدا کنند و در کنــار آن امنیت در 
کوچه و خیابان کمتر شــده است و همین 
امــر نیــز بی تأثیــر در فضاهــای آموزشــی 
نبوده. موضوع دیگر برقراری و دسترســی 
دشــوار یا قطع شــبکه های اینترنت است 
کــه قبل تــر از ایــن اتفاقــات، کلاس هــای 
آموزشــی به صــورت آنلایــن بــه راحتــی 
برگزار می شــد امــا با فیلتر شــدن تمامی 
شــبکه های پیام رســان و تصویــری، عملًا 
کلاس هــای آنلایــن هم غیرقابــل کارکرد 
شــده اســت. ایــن مســائل علاوه بــر اینکه 
لطمه بزرگی بر اقتصاد هنر وارد کرده، به 
اقتصاد جامعه هم آســیب زده اســت به 
ایــن دلیل که بســیاری از خانواده هایی که 
فرزندان خود را به شرکت در این کلاس ها 
تشــویق می کردنــد یــا خــود علاقه مند به 
حضــور در ایــن کلاس ها بودند، کســب و 
کار بسیاری از این افراد با این پیام رسان ها 
در ارتبــاط بــوده اما با فیلتر شــدن و از کار 
افتادن آنهــا، بخش بســیاری از این افراد 
امکان حضور در این برنامه های آموزشی 
شــاهد  بنابرایــن  ندارنــد.  را  فرهنگــی  و 
هســتیم که شــرایط جامعه چگونــه تأثیر 
خود را به شــکل مســتقیم و غیرمستقیم 

بر آموزش فرهنگ و هنر گذاشته است.«
کیوان ساکت، سال های بسیاری است 
که مدیریت آموزشگاه موسیقی وزیری را 
برعهده دارد و به تدریس هم می پردازد. 

تفــاوت  درخصــوص  ادامــه  در  او 
اظهــار  آنلایــن  و  حضــوری  کلاس هــای 
داشــت: »بی تردید هنرجویان، علاقه مند 
به شرکت در کلاس های حضوری هستند 
چــرا کــه کلاس هــای آنلایــن ظرفیــت و 
را  حضــوری  کلاس هــای  تأثیرگــذاری 
نــدارد و به درســتی و اصولــی نمی توانــد 
آمــوزش را بــه هنرجــو منتقــل کنــد. امــا 
بــا وجــود ایــن بعــد مســافت و دوری راه 
موجــب گرایــش برخــی از علاقه منــدان 
موســیقی به کلاس های آنلاین است. من 
شاگردان بســیاری در نقاط مختلف ایران 
و جهــان دارم که علاقه مند به شــرکت در 
کلاس های موســیقی هســتند. از کانــادا تا 

بندر گناوه و... اما متأســفانه به دلیل فیلتر 
شــدن شــبکه های اجتماعــی، دسترســی 
ایــن هنرجویــان بــه کلاس های آموزشــی 
ناممکــن شــده اســت.  نکتــه دیگــر اینکه 
تــرس  بــودن جامعــه و  ناامــن  به دلیــل 
بــه فرزنــدان، والدیــن  از صدمــه دیــدن 
ترجیح می دهند از شرکت در کلاس های 
حضــوری هم پرهیز کننــد و همان طور که 
اشــاره کردم مســائل امروز جامعــه، تأثیر 
خود را بر فضاهای آموزشی گذاشته است. 
در خصــوص تفــاوت کلاس هــای آنلاین 
و حضــوری هــم بایــد بگویــم، بی گمــان 
آمــوزش موســیقی و هر آمــوزش دیگری 
نســبت به کلاس هــای آنلایــن تأثیر چند 
برابری خواهد داشــت اما برای کسانی که 
امــکان حضــور در این کلاس هــا را ندارند 

کلاس های آنلاین گزینه مناسبی است.«
ë  از بـــــرخی  صــــلاحــــــیت  عــــــدم 

آموزشگاه های موسیقی

هــادی منتظــری آهنگســاز و نوازنــده 
پیشکســوت  کمانچه نیــز فضای ملتهب 
جامعه را موجب کم استقبالی هنرجویان 
از آموزش هــای موســیقی عنــوان کــرد و 
در ادامــه افــزود: »من با آمــوزش آنلاین 
موســیقی موافق نیســتم چرا کــه موجب 
بی کیفیت شــدن آموزش موســیقی شده 
و قلــب ماهیت می شــود. در واقع فضای 
آمــوزش آنلایــن، صــدای آنالــوگ را بــه 
صــدای دیجیتــال تبدیــل می کنــد. البتــه 
در مــدت زمــان شــیوع کرونــا مجبــور بــه 
انجــام شــیوه آموزشــی آنلایــن بــودم اما 
موجــب ریزش شــاگردانم شــد و چندان 
مورد اســتقبال قــرار نگرفت و حــدود 25 
نفــر از شــاگردانم از یادگیــری موســیقی 
انصــراف دادنــد. البتــه در حــال حاضــر 
بــه  نســبت  موســیقی  آمــوزش  شــرایط 
دوران کرونــا بســیار بهتر شــده اســت. اما 
یــک مشــکل زیربنایی که وجــود دارد این 
است که برخی از آموزشگاه های موسیقی 
صلاحیــت آمــوزش ندارنــد و متأســفانه 
شــاهد هســتیم یک تعداد از دوســتان که 
تــوان مالی ندارنــد مجوز آموزشــگاه های 

معتبــر را کرایــه می کننــد و جــای تأســف 
اســت کــه دیدگاه شــان نســبت بــه ایــن 
فضای آموزشــی، فضای کسب و کار بوده 
و در کنــار آموزش موســیقی به فروش هر 
اقلامی دســت می زنند. از فروش سی دی 
تــا کلاس هــای مختلــف. بــر این اســاس 
کســانی هــم کــه صادقانــه در ایــن حرفه 
فعالیــت می کننــد، درآمد مالــی کمتری 
نسبت به این افراد دارند. نکته دیگر اینکه 
به دلیل آنکه مبلغی به اســتادان کار بلد 
پرداخت نکنند از دانشــجویان مبتدی در 
رشته های مختلف موسیقی بهره می برند 
و این اتفاق ناگواری اســت و باید از ســوی 

مسئولان فرهنگی ریشه یابی شود.«
او درباره بهتر شدن فضاهای آموزشی 
آموزشــگاه های موســیقی اظهار کرد: »در 
ایــن زمینه نقش رســانه بســیار تأثیر گذار 
اســت و می تواند موجب هدایت درســت 
نســل جــوان و علاقه منــد بــه موســیقی 
باشــد. متأســفانه به دلیــل عــدم نمایش 
ملــی  رســانه  در  ایرانــی  ســازهای  دادن 
چون تلویزیــون، اغلب جوانان بــا ارتباط 
ماهــواره ای  شــبکه های  بــه  دسترســی  و 
بــه ســازهای غربــی چــون گیتــار و پیانــو 
منتظــری  آورده اند.«هــادی  روی  و... 
مدیریــت  اســت  بســیاری  ســال های 
آموزشگاه موســیقی هترا را برعهده دارد. 
این نوازنده پیشکســوت دربــاره متد های 
تدریــس  حاضــر  درحــال  کــه  آموزشــی 
می شــود، بیان کرد: اگرچه نسل های بعد 
از ما کتاب های مختلفی در زمینه آموزش 
ســازهای موسیقی نوشته اند اما به اعتقاد 
مــن متد های آموزشــی قدیمــی جامع تر 
اســت. آثار اســتادانی همچون ابوالحسن 
صبــا، مفخــم پایــان، زریــن پنجــه و... از 
کتاب های مرجع موســیقی هســتند که با 
یــک اندیشــه و تفکــر درســت و اصولی و 
به صورت نگاه جمعی نوشــته شده است 
امــا در حــال حاضــر اینگونــه نیســت و بر 
تعدادی از کتاب های آموزشــی اشکالاتی 
وارد اســت بنابرایــن همان طور که اشــاره 
کــردم کتــاب آموزشــی اســتادان گذشــته 
ارجح  است اگرچه استثناهایی هم وجود 
دارد و برخی از هنرمندان شــناخته شــده 
موســیقی همچون آقــای پشــنگ کامکار 
کتاب ارزشــمندی منتشــر کرده اســت که 
بــا اســتقبال خوبی هــم روبه رو شــده، اما 
به طــور کلی نبایــد نهادها یــا صنف هایی 
همچــون خانــه موســیقی بــه هــر کتــاب 

آموزشی مجوز انتشار بدهند.«

بیــش از دوســال از ورود و شــیوع کرونا بــه ایران می گــذرد و این روزها تقریباً شــیوع 
این بیمــاری فروکش کرده اســت. طــی این مدت زمــان، کرونا لطمات بســیاری بر 
اقتصاد هنر از جمله موســیقی وارد کرد و سبب شد کنسرت ها و کلاس های آموزشی 
تعطیل شوند. اگرچه با چاره اندیشی هنرمندان و مسئولان فرهنگی، شیوه برگزاری 
برنامه های موسیقی تغییر کرد و هنرمندان به سمت ارتباطات اینترنتی و آنلاین روی 
آوردند و در همین مدت زمان کنسرت های بسیاری روی پلتفرم ها برگزار شد و در کنار 
آن آموزش موسیقی هم به صورت آنلاین برگزار گردید؛ شیوه ارتباطی که مصایب 
و مشــکلاتی هم به همراه داشت. حال با بهتر شدن شــرایط جامعه به لحاظ میزان 
شــیوع بیماری باردیگر کلاس های آموزش موسیقی به صورت حضوری برقرار شده 
و به گفته استادان و کارشناســان این حوزه از استقبال خوبی هم برخوردار بوده اند. 
اگرچه به گفته این هنرمندان ،فضای حال حاضر و جامعه ملتهب و همچنین ناامن 
بودن محیط برای تردد فرزندان برای حضور در آموزشــگاه های موســیقی موجب 
کم رونق شــدن این آموزشگاه ها شده و البته در کنار آن قطعی و کندی اینترنت هم 

مزید بر علت شده و موجب تعطیلی آموزش آنلاین شده است.

جلســه شــورای عالی انقلاب فرهنگی روز گذشــته 
با ریاســت آیت الله رئیســی به بررســی گزارشــی از 
فعالیــت هیأت هــای نظریه پــردازی در ۱۸ ســال 

گذشته اختصاص یافت.
ایــن هیأت هــا که بــه منظــور تقویت اندیشــه و 
نظریه پردازی در رشــته های علوم انســانی، علوم 
اجتماعــی و معــارف اســلامی تشــکیل شــده اند، 
جمعی از اندیشمندان و دانشمندان علوم نظری 
را گــرد هــم آورده تا در فضای مناظــره، گفت و گو، 

ارزیابی و نقد نظریاتی جدید را پدید آورند.
بنابراین گزارش در ۱۸ سال گذشته 2۸0 استاد 
به عضویت شــورای علمی ایــن هیأت ها درآمده، 

۱200 اســتاد در جلســات آن شــرکت کــرده، ۸00 
اســتاد دیدگاه هایشان را در جلسات آن به بحث و 
بررسی گذاشته اند و 22 هزار نفر نیز نظریات خود 
را در کرســی های ترویجــی به عنوان بســتر طرح و 

بررسی ایده های نو ارائه کرده اند.
بــر ایــن اســاس تــا کنــون ۱۱۷۵ طرح نامــه بــه 
عنــوان نظریــه جدیــد ارائه شــده که از ایــن تعداد 
۶۸۵ طــرح واجــد شــرایط اولیــه نظریه نــو بوده و 
برای 2۴۳ نظریه اجلاســیه نهایی ســازی تشــکیل 
شــده اســت. در این میان ۶۳ نظریه حائز شــرایط 
نــوآوری بــوده و بــه عنــوان نظریــات نــو در حــوزه 
علوم انســانی، علوم اجتماعی و معارف اســلامی 

انقــلاب  شــورای عالی  شــده اند.اعضای  تصویــب 
فرهنگی پس از اســتماع این گــزارش تأکید کردند 
ایــن  ســازکار  بــودن  غیرمتمرکــز  صــورت  در  کــه 
فراینــد، دانشــگاه های سراســر کشــور و بخصوص 
دانشــگاه هایی کــه در اســتان های پیرامونی کشــور 
قرار دارند، از این بستر به شکل مؤثرتری بهره مند 
می شــوند.روز گذشــته همچنیــن اعضای شــورا با 
گنجانــدن مناســبت های جدیــد در تقویــم کشــور 
موافقــت کردنــد. بــر این اســاس اول اردیبهشــت 
به مناسبت ســالروز تولد شهید ابراهیم هادی، به 
عنــوان روز شــهدای ورزشــکار، ۷ آذر به مناســبت 
شــهادت دکتر فخری زاده، به عنــوان روز نوآوری و 

فناوری ایران ســاخت، ۱۳ شهریور به مناسبت روز 
تولــد ابوریحان بیرونــی به عنــوان روز علوم پایه و 
روز 2۵ دی ماه به مناســبت انتشــار نامــه تاریخی 
امام راحل در ســال ۶۷ بــه عنوان روز تاریخ نگاری 
همچنیــن  شــدند.  نامگــذاری  اســلامی  انقــلاب 
روزهای ۳۱ اردیبهشــت به عنــوان روز چهارمحال 
و بختیــاری و دومین جمعه مهر ماه به عنوان روز 
بزرگداشــت آیین مذهبی قالیشــویان در ضمیمه 
تقویــم ثبــت خواهند شــد. شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگــی همچنیــن بــا عضویــت آقایــان احمــد 
شــاکری و میثــم نیلــی در هیــأت نظــارت بر نشــر 

کتاب بزرگسالان موافقت کرد.

در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی به ریاست دکتر رئیسی صورت گرفت

بررسی گزارش فعالیت ۱۸ ساله هیأت های نظریه پردازی

نشست خبری سینمایش بزرگ »۴۱0« با حضور 
علیرضــا کوهفــر تهیه کننــده و کــوروش زارعــی 
کارگــردان اثر و علی فروزانفر معاون هنری حوزه 
هنری صبح روز سه شــنبه 2۶ مهر در ســالن مهر 
حوزه هنری سازمان تبلیغات اسلامی برگزار شد.

به گــزارش مهر، علی فروزانفر گفت: قرار بود 
ایــن اثر درهفته دفاع مقدس رونمایی شــود ولی 
به دلیل تقارن با ایام ســوگواری پایانی ماه صفر و 
همچنین ناآرامی های موجود با تأخیر اجرا شــد. 
گروهی 200 نفره درگیر اجرا هستند و برنامه ریزی 
مــا برای میزبانی از ۴ هزار نفر در هر شــب از اجرا 
اســت. هزینه ســینمایش »۴۱0« حدود ۴ میلیارد 

و ۷00 میلیون تومان شــده است. ما سعی کردیم 
از خیلی امکانات نهادهای دیگر نیز برای تولید و 
اجرای این اثر استفاده کنیم تا هزینه ها کمتر شود.
کــوروش زارعی کارگردان اثر نیز توضیح داد: 
نزدیــک بــه ۳ مــاه اســت کــه درگیر کار هســتیم 
و روزی ۸ ســاعت تمریــن می کردیــم. مرتضــی 
شاه کرم نویسنده »۴۱0« است و محوریت گردان 
۴۱0 غواص لشــکر ۴۱ ثارالله بــه فرماندهی حاج 
قاســم سلیمانی اســت. اتفاقاتی در این نمایش 
روایت می شــود که برای مخاطبان امروز جالب 
اســت. به عنــوان مثال حســن یزدانی جــوان ۱۶ 
ســاله که از تیم شناسایی ۶0 بار رود اروند را طی 

می کنــد و باعث می شــود عملیــات والفجر ۸ با 
موفقیــت انجام شــود. او دربــاره مفهوم مدنظر 
خــود از واژه »ســینمایش« اظهــار کــرد: تجربــه 
جدیدی را در کارگردانی چند ســال اســت انجام 
می دهــم کــه اولین بار در ســوریه تجربــه کردم، 
ســپس در ایــران و آخریــن بــار در ایــران چنیــن 

تجربه ای داشتم. 
طــی ژانــری کــه در ایــن چنــد ســال تجربــه 
از  بــا تلفیقــی  را  ناگفته هــای جنــگ  می کنیــم، 
ســینما و تئاتر به منظور جذابیت هر چه بیشــتر 
برای مخاطب روایت می کنیم. قرار بود 2۵ اجرا 
داشــته باشــیم ولی به دلیل تأخیر پیش آمده و 

تعهد بازیگران در پروژه های دیگر تعداد اجراها 
۱۵ شــب خواهــد بــود. زارعــی دربــاره اتفاقــات 
میدانــی و انفجارهایی که در ســینمایش »۴۱0« 
وجــود دارد و چگونگــی حفــظ امنیــت گــروه و 
مخاطبان اثر، اظهار کرد: تیم جلوه های میدانی 
ما تیم بســیار حرفه ای هستند که با محاسبات و 
اقداماتــی که انجام داده اند، انفجارهای میدانی 
اثر خطری برای تیم بازیگران و مخاطبان ایجاد 
نخواهد کرد.از سه نهاد دیگر برای بخش امنیتی 
اثر تأییــد گرفتیم و همچنین حجــم انفجارها را 
هم پایین آوردیم. قرار بود ســینمایش »۴۱0« را 
اول مهــر اجرا کنیم ولی چون کار انفجار داشــت 

نمی خواســتیم با صدای انفجار مــردم را نگران 
کنیــم. بــا اطلاع رســانی هایی که انجام می شــود 
قطعــاً مردم در جریــان خواهند بــود که صدای 
انفجارهایی که در برج میلاد طی ۱۵ روز شــنیده 
می شــود متعلق به ســینمایش »۴۱0« است. در 
ادامه علیرضا کوهفــر تهیه کننده اثر نیز توضیح 
داد: هــدف مــا قهرمان ســازی بــرای نوجوانــان 
کشــورمان اســت. مــا آنقــدر رمبــو در جبهه های 
جنگ داشــتیم کــه نوجوانــان ما نیازی بــه رمبو 
ندارند. حسن یزدانی یکی از قهرمان های دوران 
جنــگ ماســت کــه وجــوه شــخصیتی متعددی 

داشت.

مسئول انفجارهای ۱۵روزه برج میلاد هستیم 
عوامل سینمایش بزرگ 410 مطرح کردند


